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حرکت به سمت ایجاد 
 روابط دوجانبه 

و منطقه ای سازنده

وزیر خارجه کشورمان با اشاره به 
سفرش به چند کشور عربی گفت: همگی 
در خصوص آینده ای روشن و امیدوار 
کننده برای منطقه، به سمت ایجاد روابط 
دو جانبه مستحکم و روابط منطقه ای 
سازنده در حرکت هستیم. ایسنا نوشت، 
محمدجواد ظریف در توییتی نوشت: 
هم زمان با مذاکرات وین، ۵ روز را در 
۴ پایتخت عربی همسایه سپری کرده 
و گفت وگوهای مثمرثمری را با عزیزان 
و برادرانمان به انجام رساندم. همگی 
در خصوص آینده ای روشن و امیدوار 
کننده برای منطقه، به سمت ایجاد روابط 
دوجانبه مستحکم و روابط منطقه ای 
سازنده در حرکت هستیم. رئیس دستگاه 
دیپلماسی در سفرش به کویت شامگاه 
پنجشنبه با شیخ احمد ناصر الصباح، وزیر 
امور خارجه دولت کویت دیدار و گفت وگو 
کرد. ظریف در این دیدار با مرور بر روابط 
دوجانبه در حوزه های سیاسی، اقتصادی 
و تجاری خواست کشورمان برای توسعه 
روابط در ابعاد مختلف را به آگاهی همتای 
کویتی خود رساند. وی با تبیین دیدگاه 
جمهوری اسلامی ایران در زمینه ترتیبات 
منطقه ای توسط کشورهای منطقه، بر 
ضرورت اتکا کشورها به ظرفیت های خود 
برای دستیابی به همکاری های سازنده و 

ثبات بخش تاکید کرد.

خرج کردن در ورزش 
سرمایه گذاری است

رئیس مجلس اظهار داشت: بیش از 
۴۰ سال از انقلاب اسلامی می گذرد و 
بنده به عنوان یک خدمتگزار مخصوصا 
بعد از دوران دفاع مقدس توفیق خدمت 
در عرصه های مختلف را داشته ام، پس 
دیگر نمی توانم باید و باید کنم و وعده 
بدهم. در هر جایی که توفیق خدمت 
داشتم عمیقا به ورزش توجه کردم . 
همانطور که نقش مسجد و فعالیت های 
تربیتی و محیط فرهنگی را در دوران 
نوجوانی و جوانی خودم دیدم، نقش 
ورزش را در تربیت سالم در زندگی خودم 
مشاهده کردم، لذا به موضوع ورزش نیز 
همانند دیگر وظایف مهمی که داشتم 
توجه کردم. ایسنا نوشت، محمد باقر 
قالیباف گفت: اینکه گفته می شود بر 
همین اساس است. ورزش در سلامت 
جسمی و روحی جامعه تاثیر زیادی دارد، 
در حوزه های اقتصادی تاثیرگذار است و 
در حوزه های سیاسی نیز افتخارآفرینی 
ورزشکاران می تواند باعث معرفی و 
شناسایی فرهنگ و عظمت یک کشور 
باشد و در ارتباطات جهانی و منطقه ای 

نیز نقش انکارناپذیری دارد.

گفتمان مبارزه با فساد 
نباید کمرنگ شود

سخنگوی قوه قـــضائیه بــا اشاره به 
دستاوردها و پیشرفت های قوه قضائیه 
در مقوله مبارزه با فساد طی ۲ سال اخیر 
گفت: عملکردهای این عرصه در دوره 
تحول قضایی به میزان قابل توجهی تغییر 
پیدا کرده است و البته دستگاه قضایی به 
هیچ عنوان ادعایی ندارد که در مبارزه با 
فساد به نقطه مطلوب رسیده است. ایسنا 
نوشت، غلامحسین اسماعیلی با اشاره به 
نظرسنجی تیرماه سال ۹۷ مرکز تحقیقات 
صداوسیما که رضایت ۲۷ درصدی از 
عملکرد قوه قضائیه در حوزه مبارزه با فساد 
را نشان می داد، بیان کرد: طبق افکارسنجی 
صورت گرفته از سوی مرکز افکارسنجی 
دانشگاه تهران که در تیر ۹۹ انجام شد، 
در میان ۱۳ اولویت تعیین شده بیش از 
۲۸ درصد مردم از قوه قضائیه درخواست 
داشتند که مبارزه با مفاسد اقتصادی را 
در اولویت فعالیت های خود قرار دهد. 
وی ضمن اشاره به اینکه ۵۷ درصد مردم 
معتقدند که بدنه دستگاه قضا در موضوع 
مبارزه با مفاسد اقتصادی منویات رئیس 
قوه قضائیه را اجرایی می کنند، از افزایش 
۳۰ درصدی امید به آینده در سطح جامعه 
در نتیجه اقدامات فسادستیزانه قوه قضائیه 

خبر داد.

سـرمقــاله

استعفا در ذات خود پدیده خوبی است. این امر در بسیاری از 
کشورهای توسعه یافته دنیا رایج است تا کسانی که به هر دلیلی دچار 
تساهل یا خطا در مسئولیت خود می شوند، کناره گیری کنند. حتی 
گاهی در زیر مجموعه یک وزارتخانه اتفاقی رخ می دهد اما به احترام 
مردم، مسئولان ارشد و وزرا استعفا می دهند. علت دیگر این پدیده نیز 
این است که سنتی باشد، تا دیگران در انجام وظایف خود دقت کنند. 
استعفا از این جهت بعضا موضوعی مطلوب خواهد بود که اگر مرتکب 
خطایی شدیم، هزینه های آن را مورد توجه قرار دهیم. در ارتباط با 
استعفای آقای آشنا نیز خارج از پیچیدگی های اتفاقی که رخ داد، باید 
به این رویه مثبت توجه کرد که اتفاقی در سازمان تحت اختیار ایشان 
رخ داد، که بهتر بود اتفاق نمی افتاد، اما خوب شد که ایشان در واکنش 
به کاستی به وجود آمده، ایشان مسئولیت خود را به شخص دیگری 
واگذار کرد. برای رایج شدن انتخابی مانند استعفا در صورت بروز 
مشکل در دستگاه ها، باید ابتدا آن را به رسمیت شناخت. ما در ارتباط 
با حوادثی از این دست، با امری بیگانه مواجه نبوده و کم و بیش در 
دستگاه های گوناگون شاهد آن بوده ایم. متاسفانه اتفاقی مانند انتشار 
فایل صوتی محرمانه آقای ظریف را درز پیدا کردن اسناد مهم هسته ای 
کشور مشاهده کرده بودیم اما شاهد رفتاری از آن جنس که آقای آشنا 
انجام داد، نبودیم. اگر آن زمان ها نیز مسئول نهادی که در عملکرد 
خود مرتکب خطا شد، استعفا می داد، دقت عملکرد سایر دستگاه ها 
افزایش یافته و احتمال تکرار خطا کاهش می یافت، بنابراین استعفا 
سنت خوبی است. با این حال در کشور ما، برخورد با مسائل اساسا 
به امری جناحی تبدیل شده است. اگر درز اطلاعات به شکل دیگر 
و در زمینه دیگری در جریان مقابل رخ می داد، طبیعتا نوع برخورد 
با این پدیده شکل دیگری پیدا می کرد. زمانی که مسائل، مشکلات و 
خطاهای کشور و دستگاه ها را عمدتا جناحی دیده و آن را متکی بر رفع 
و حل سازوکار نمی کنیم، معمولا در قبال برخوردهای جناحی گرفتار 
می شویم. در قبال برخورد جناحی با مسائل، علت یابی ها گم می شود. 
چون علت یابی ها گم می شود، باید انتظار داشت که اتفاقات به شکل 
دیگری تکرار شوند، زیرا اساسا در پی اصلاح ضعف های موجود در 
ساختار نبوده و به دنبال راهی برای مچ گیری ها برخورد با جناح مقابل 
می گردیم. از مدتی پیش تاکنون بحث نفوذ در کشور مطرح شده است 
و متاسفانه این را در حوادثی مانند نطنز و غیره شاهد بوده ایم. اگر هدف 
را به سمت اصلاح ساختار، روندها و نوع برخورد با امور برویم، بخشی 
از مشکلات مسأله نفوذ رفع می شود. باید نوع روندها را به سمت علمی 
شدن برده و حرفه ای تر رفتار کنیم. در این صورت می توانیم امیدوار 
باشیم که کمتر مسائلی از این دست را در آینده مشاهده کنیم، اما این 
نحوه برخورد، بیش از اینکه مشکلی را از کشور رفع کند، عمدتا سبب 
کشمکش شده و نهایتا اصل مسأله، که نوعی سیکل معیوب است، به 

فراموشی سپرده می شود.

کاشهمهاز»آشنا«یادمیگرفتند

غلامرضا ظریفیان
فعالسیاسیاصلاحطلب

یـــادداشت

مهم ترین قسمت مصاحبه آقای دکتر ظریف برای ضبط در تاریخ که 
متاسفانه به بیرون درج نموده، بازگو شدن اختلافات در سیاست خارجی 
کشور از زبان وزیر خارجه است، البته وجود چنین موازی کاری هایی که 
نتیجه آن بروز اختلاف و افزایش آن در بخش های دیگر نظام هم وجود 
دارد، اما چون محل ظهور آن در داخل کشور می باشد، به اندازه وجود 
اختلاف در سیاست خارجی نیست و این به دلیل اهمیت و عوارض 
سنگین آن است که اینگونه خبرگزاری ها و رسانه های داخلی و خارجی 
به آن توجه نشان داده اند. واقعا ریشه ایجاد اختلافات آنهم در سطح 
بالا چیست؟ تصمیم به حل آن باید در اولویت سران قرار گیرد.  به طور 
کلی در همه نظام های حکومتی امور و سیاست ها به دو بخش داخلی 
و خارجی تقسیم می شود. اگرچه حجم فعالیت های وزارت خارجه به 
اندازه امور داخل کشور در قالب چندین وزارتخانه نیست، اما اهمیت 
سیاست خارجی به حدی است که با چهار اصل فصل دهم قانون اساسی 
را به خود اختصاص داده و در اصل اول آن چنین می خوانیم: سیاست 
خارجی ایران بر اساس نفی هرگونه سلطه جویی و سلطه پذیری حفظ 
استقلال همه جانبه و تمامیت ارضی کشور، دفاع از حقوق همه مسلمانان 
و عدم  تعهد در برابر قدرت های سلطه گر و روابط صلح آمیز متقابل با دول 
غیرمحارب است و در فصل نهم اصل یکصد و بیست و پنجم به موضوع 
امضای عهدنامه و..... توسط رئیس جمهور پرداخته شده و اصل یکصد 
و بیست و هشتم از نحوی انتخاب سفیر و پذیرفتن سفیران خارجی را 
توضیح می دهد. قانون ساسی جمهوری اسلامی ایران بیانگر است که 
مسئولیت اداره وزارت خارجه به عهده وزیر امور خارجه و کنترل، نظارت 
و هدایت این وزارتخانه با شخص رئیس جمهور است و اگر در این امر 
در همه ادوار ریاست جمهوری ها کوتاهی شده مربوط به خود روسای 
جمهور  است و از نظر محتوای قانون اساسی کافی نبودن اختیارات 
پذیرفتنی نیست.  بعضی ها در اصل ۵۷ قانون اساسی که اعلام می دارد، 
قوای حاکم در جمهوری اسلامی ایران عبارتند است از: قوه مقننه، قوه 
مجریه و قضائیه که زیر نظر ولایت مطلقه امر و امامت امت بر طبق اصول 
آینده این قانون اعمال می گردند. این قوا مستقل از یکدیگرند؛ استناد 
می کنند.اولا احصای وظایف و اختیارات رهبری در یازده بند اصل یکصد 
و دهم است. ثانیا منظور امام خمینی از اختیارات کافی؛ اختیارات برای 
نظام جمهوری اسلامی بود. ثالثا اصل ۵۷ اعلام می دارد»قوای حاکم 
در جمهوری اسلامی عبارتند از است: مقننه، مجریه و قضائیه که به 
ترتیب اصول آینده اعِمال می گردند« وقتی به اصول بعدی مراجع شود 
ملاحظه می شود قوه مقننه از طریق مجلس شورای اسلامی -اعمال قوه 
مجریه به جزء مواردی که در این قانون مستقیما بر عهده رهبری گذارده 
شده، از طریق رئیس جمهور و وزراست. اعمال قوه قضائیه به وسیله 
دادگاه های دادگستری است.... در بندهای یازده گانه اصل یکصد و دهم 
اختیارت و و ظایف را توضیح می دهد. فقط بند ۸  این اصل بیان می کند 
که: حل معضلات نظام که از طریق عادی قابل حل نیست، از طریق 
مجمع تشخیص مصلحت نظام. خود این بند بیانگر یک استثنا است و 
آنهم زمانی رخ می دهد که مسئولان قوای سه گانه به درستی وظایف 
خویش را انجام ندهند و کاستی ها به معضل تبدیل شود. برای جلوگیری 
از بروز مجدد اینگونه موارد هزینه زا، لازم است تفکیک قوا، تعریف جامع 
و قاطع وظایف و اختیارات، حذف موازی کاری ها، استفاده سران قوا از 
اختیارات خود برنامه ریزی، سازماندهی، پیگیری برای تامین بودجه 
و دیگر امکانات مورد نیاز زیر مجموعه قوه خود، اعمال نظرات کافی، 
ارزیابی، ارزشیابی و استفاده درست از اهرم تشویق و تنبیه و مجازات کم 

کار و خطا کار به درستی رعایت شود.

چرااینهمههزینه؟

علی محمد نمازی
عضوحزب

کارگزارانسازندگی

»آشنا«تنهاناآشنای
دروندولتنیست

ادامه  از صفحه یک
 بی انصافی است اما و اگر آشنا را تنها عامل این وضعیت 
بی قراری گفتمانی درون دولت بدانیم و بی التفاتی شخص 
رئیس جمهور به هشدارها و انذارهای راهبران، احزاب و 
کادرهای جنبش اصلاحات، درخصوص عدم واگذاری 
نبض سیاست دولت و گلوگاه های مهم، بالاخص سیاست 
داخلی به مخالفان جنبش برسازنده را نادیده بگیریم. اگر 
این سخن مهندس بهزاد نبوی را که »اگر خاتمی هر نه 
روز با یک بحران مواجه بود، روحانی هر نه ساعت با یک 
بحران مواجه است« را بپذیریم؛ نمی توان از نقش اعضای 
دولت در ایجاد این بحران ها برای دولت، چشم پوشی 
کرد و همه عوامل بحران را به خارج از دولت حوالت 
داد. اگر در عرصه بین الملل، ظهور ترامپ اقتدارگرا 
و حقوق ستیز، تحریم و بحران های معیشتی را برای 
کشور به ارمغان آورد و در عرصه داخلی، رقبای دولت 
در مسیر بهبود اوضاع سنگ اندازی کردند اما آیا می توان 
سیاست داخلی اصلاح و اعتدال ستیز و خادم مخالفان 
عادی سازی را نیز بر گردن مخالفان روحانی انداخت؟ 
آیا می توان مدیریت وزیر کشور در حوادث ۹۸، که 
به تعمیق شکاف راه برد را نیز صرفا از چشم مخالفان 
دولت دید؟ آیا پریشان گویی های وزیر بهداشت که در 
لفاظی هایش به رئیس جمهور نیز رحم نمی کند ، را نیز 
باید از چشم مخالفان دانست؟ همراهی احتمالی معاون 
سازمان برنامه و بودجه برای تغییر رقم ردیف های بودجه 
تصویب شده را هم باید مخالفان پاسخگو باشند؟به نظر 
می رسد انتصاب دکتر ربیعی در این موقعیت، هرچند 
دیرهنگام باشد، اما از آنجا که ایشان واجد فهم و دانشی 
جامعه شناسانه، امنیت و منافع ملی محور، توسعه گرا، 
میانه روانه همراه با زبانی سیاست ورزانه و واجد درکی 
عمیق از جریانات سیاسی است؛ می تواند در ترمیم 
رابطه مردم و دولت در ماه های پنهانی نقش آفرینی کند. 
ربیعی و مرکز تحقیقات استراتژیک ریاست جمهوری، 
با استمرار راه آشنا، کاری از پیش نخواهند برد. مرکز 
تحقیقات استراتژیک ریاست جمهوری در گام نخست 
باید آنچه باعث فاصله مردم از رئیس جمهور شده است 
را بدون فرافکنی و با پذیرش مسئولیت، نقش رئیس و 
اعضای دولت، احصا کند و از مردم و حامیان عذرخواهی 
کند . سپس راه صواب و تضمین کننده منافع و مصالح 
ملی را در زمینه های مختلف به صورت کارشناسی بررسی 
و رفع موانع کنند. مکمل رفع تحریم ها و عبور از جنگ 
اقتصادی، بازسازی و بازیابی اعتماد عمومی جامعه و 
آماده سازی افکار عمومی برای انتخابات ریاست جمهوری 
است. به نظر می رسد جناب آشنا، تنها ناآشنای درون 
دولت نسبت به مطالبات جامعه جنبشی از دولت نیست. 
مرکز تحقیقات استراتژیک ریاست جمهوری به ریاست 
علی ربیعی، می تواند در این مدت اندک، در کاهش 
مخاطرات و عواقب عملکرد این ناآشنایان امیدسوز نقش 

موثری داشته باشد.

سخن روز 

ابرازخرسندی
ازروندمذاکراتوین

رئیس دفتر رئیس جمهور روند مذاکرات وین را با وجود 
دشواری ها و اختلاف نظرموجود، مثبت و راضی کننده 
دانست و گفت:  با وجود اینکه مذاکرات روزهای 
سرنوشت سازی را می گذراند و دارای دشواری هایی 
است اما شاهد فضای مثبتی در وین هستیم و اگر روند 
با همین شکل پیش برود، شاهد پیشرفت هایی در این 
مذاکرات خواهیم بود. محمود واعظی افزود: تلاش دولت 
و تیم مذاکره کننده ایران، گفت وگو در چارچوب ترسیم 
شده توسط مسئولان ارشد کشور و تحقق شروط بیان 
شده از سوی مقام معظم رهبری است و در این مسیر 
می کوشیم در این گفت وگوها با رعایت همه ملاحظات 
و قوانین و چارچوب های ابلاغی،  به احیای برجام و رفع 
تحریم نایل آییم. وی چشم انداز آینده اقتصاد کشور را 
مثبت ارزیابی کرد و گفت: با رفع تحریم های ظالمانه 
علیه ملت بزرگ ایران،  بدون تردید روزهای خوبی در 
انتظار اقتصاد کشور و معیشت مردم خواهد بود و دولت 
دوازدهم می کوشد بدون فوت وقت از هر فرصتی برای 

نیل به این هدف استفاده کند.

فصلتازهدرروابطتهرانوریاض
سخنگوی وزارت امورخارجه در پاسخ به سوالی در 
خصوص اظهارات اخیر ولیعهد عربستان در خصوص 
مناسبات ایران و عربستان و منطقه، اظهار داشت: با 
دیدگاه های سازنده و روش گفت وگو محور، این دو 
کشور مهم منطقه و جهان اسلام می توانند با پشت 
سر گذاشتن اختلافات، وارد فصل تازه ای از تعامل و 
همکاری برای نیل به صلح و ثبات و توسعه منطقه ای 
شوند. سعید خطیب زاده گفت:  جمهوری اسلامی ایران 
با ارائه پیشنهادها و طرح هایی برای گفتگو و همکاری 
در منطقه خلیج فارس از جمله پویش صلح هرمز )ابتکار 
امید( پیشگام مسیر مودت و همکاری منطقه ای بوده و 
از تغییر لحن عربستان سعودی استقبال می کند. وی 
ابراز امیدواری کرد که »ماه مبارک رمضان ماه رحمت 
و مغفرت الهی« سرآغازی مبارک برای همگرایی 
جامعه اسلامی و زدودن جنگ و آوارگی و ناامنی از 

این منطقه باشد. 

بهعنوانسربازوطن
واردانتخاباتمیشوم

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: به عنوان 
سرباز وطن به صحنه انتخابات ورود می کنم تا گفتمان 
شبکه نفوذ را خنثی کنم. محسن رضایی گفت: جلوی 
سراب دروغین دیپلماسی در برابر میدان می ایستم 
و با آنانی که با دوگانه سازی سراب آرامش آسایش 
دیپلماسی ذلت و تسلیم در مقابل مقاومت و میدان، 
به تحریف افکارعمومی می پردازند مبارزه می کنم. 
وی ادامه داد: زمانی که شبکه نفوذ، ساختار دولت را به 
فساد و جاسوسی و مزدوری و اشرافی گری آلوده کرده 
است، وظیفه من به عنوان یک سرباز حضور در میدان و 
بسیج نیروهای وطن دوست و جوان های انقلابی است. 
رضایی در نهایت بیان کرد: برخی با بی شرمی و وقاحت، 
خیانت ها، کارشکنی ها و فساد کارگزاران و عدم موفقیت 
آنان در اداره کشور را به گردن سرباز وطن و فرمانده 
وطن می اندازند و فرمانده میدان را عامل روسیه معرفی 

می کنند.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

منابع آبی کشور 50 درصد کاهش داشته است
   افتتاح طرح ها به ارزش 2600 میلیارد تومان              افزایش بیش از 2 و نیم برابری صادرات نفت پس از برجام

آرمان ملی: رئیس جمهور در مراسم افتتاح طرح های 
وزارت نیرو با بیان اینکه شاهد افتتاح طرح ها به ارزش 
۲6۰۰ میلیارد تومان هستیم اظهار کرد: ما همیشه با 
خشکسالی مواجه بودیم و دوره ترسالی ها خیلی کوتاه و 
خشکسالی خیلی طولانی است امسال هم با خشکسالی 
مواجه هستیم و منابع آبی کشور ۵۰ درصد کاهش پیدا 
کرده است. حسن روحانی گفت: دوران بارش ها رو به اتمام 
بوده و به سمت هوای گرم می رویم بنابراین همه باید بیش 
از سال های گذشته تا جایی که امکان پذیر است در مصرف 
آب و برق مراعات و صرفه جویی کنند. او ادامه داد: سدها 
مانند پارسال نیست و بسیاری از ظرفیت های سدها خالی 

بوده بنابراین در تولید برق آبی دچار مشکل می شویم.
 درآمد جدید تزریق کردیم

رئیس جمهور همچنین با تشکر از وزیر نیرو برای تولید 
آب و برق و همچنین صادرات برق خاطرنشان کرد: در این 
سال ها که چنگ اقتصادی داشتیم برخی درآمدهای ما 
خیلی کم و در مرز قطع شدن بود اما درآمدهای دیگری 
به دست آوردیم دشمن که آنها را محاسبه نکرد مثل 
پتروشمیی، فولاد، صادرات گاز برق و فرآورده های نفتی. 
قبل از دولت یازدهم ما قدرت صادرات فرآورده ها را 
نداشتیم گازئیل و بنزین و حتی گاز در فصل زمستان وارد 

می کردیم اما امروز صادرکننده گازوئیل، برق و بنزین و 
گاز هستیم. روحانی با اشاره به آغاز سرمایه گذاری ها در 
کشور از سال ۹۴ و همزمان با اجرای برجام تصریح کرد: 
برجام توانست درآمدهایی در اختیار ما قرار دهد قبل از 
برجام کمتر از یک میلیون بشکه نفت صادر می شد اما با 
اجرای برجام این عدد به دو میلیون و 6۰۰ تا ۲ میلیون 
۷۰۰ هزار بشکه در روز رسید که بخش اعظم این درآمدها 
به صندوق توسعه رفت و برای بسیاری از طرح های 
مهم سرمایه گذاری شد. او همچنین گفت: برای تولید 
و صادرات ما به سرمایه گذاری نیازمندیم. ما باید تلاش 
کنیم که تولید بیش از نیاز داخلی داشته باشیم تا بازار 
صادرات به دست بیاوریم. با دست به آوردن بازار صادرات 
می توانیم، کمیت و کیفیت تولید خود را افزایش دهیم. ما 
اگر جهش تولید می خواهیم باید بازار خود را توسعه دهیم 

اکنون در زمینه برق بازارهای بیرون را در اختیار داریم.
 احداث 169 تصفیه خانه

برق  تولید  زمینه  در  داد:  ادامه  رئیس جمهور 
تجدیدپذیر کار بزرگی در این دولت انجام شد و این 
برق از طریق نیروگاه های بادی و خورشیدی به دست 
آمد. ۸۰ درصد تولید برق تجدیدپذیر در دولت یازدهم 
و دوازدهم انجام شد. روحانی با اشاره به طرح پویش 

الف- ب ایران وزارت نیرو گفت: وزیر نیرو امروز اعلام کرد 
این پویش فقط به دولت دوازدهم تعلق ندارد و تا آخر سال 
هر هفته افتتاح برنامه داریم که من بابت آن خوشحال 
شدم. وزارت خانه ها به فکر این نباشند که این دولت کی 
تمام می شود زیرا بحث بحث این دولت نیست بلکه بحث 
کشور و انجام وظیفه است نباید بگویم فقط در این دولت 
تلاش کنیم  و در دولت بعد افراد دیگری می آیند هر کس 
باید در حد توان خود برای سربلندی کشور تلاش کند. 
او خاطرنشان کرد: امروز صد و پنجاهمین تصفیه خانه 
افتتاح شد. در کل کشور ۱6۹ تصفیه خانه داشتیم که 
۵۰ تصفیه خانه فقط مخصوص این دولت است ما باید 
این واقعیت را به مردم بگویم. و اجازه ندهیم ضد انقلاب و 
رسانه های خارجی در مردم یاس ایجاد کند و ذهن مردم 
را مشوش کنند. اگر جنگ اقتصادی نبود کار ما چند برابر 
بود اگر کرونا نبود شرایط ما بهتر بود. در شرایط کرونا یک 
و نیم میلیون نفر بیکار شدند اما ما مسیر توسعه کشور را 
ادامه می دهیم و این مسیر تا پایان سال ادامه می یابد. 
خوشحالیم پنجاه و سومین سد ملی را در این دولت 
افتتاح کردیم و همچنین هشتاد و سومین تصفیه خانه 
فاضلاب را افتتاح کردیم. معلوم است مسیر، مسیر جهش 

و توسعه است.

رئیس قوه قضائیه:

با فساد فساد گفتن مشکل حل نمی شود
  نباید وابستگی ها در رسیدگی به پرونده اثرگذار باشد

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در نشست تخصصی ارزیابی روند مبارزه 
با مفاسد اقتصادی در کشور که همزمان با سالگرد صدور فرمان ۸ ماده ای 
مقام معظم رهبری برای مبارزه با فساد با حضور مسئولان و کارشناسان 
دستگاه های ذیربط برگزار شد، از عملکرد مجموعه همکاران بخش های 
مختلف قضایی در سراسر کشور که در امر مبارزه با مفاسد اقتصادی نقش 
دارند تقدیر کرد. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی گفت: فرمان حکیمانه رهبر 
معظم انقلاب برای مبارزه با مفاسد اقتصادی که در سال ۸۰ صادر شده 
پس از ۲۰ سال همچنان زنده و چراغ راه همه قوای کشور و دستگاه ها و 
گویی امروز صادر شده است. او افزود: نهاد تقنین باید قوانینی را تصویب 
کند که منافذ فساد را بر روی سوداگران و سوءاستفاده کنندگان ببندد و 
دستگاه های اجرایی نیز باید تلاش کنند با اصلاح برخی روش ها، بسترهای 
فسادزا را از بین ببرند و دستگاه قضایی نیز مامور مبارزه جدی با فساد است.

رئیس دستگاه قضا تأکید کرد: امروز هم اگر کسی مدعی است که از  سلامت ضابطین قضائی، رمز موفقیت
بروز فسادی اطلاع دارد حتما آن را اعلام کند، دستگاه قضایی مصمم و با 
اراده جدی آن را پیگیری خواهد کرد و فضای دمیدن به فساد به فضای 
مبارزه با فساد تبدیل شده است. رئیسی افزود: ضابطین قضایی و مسئولان 
حوزه های نظارت و قضاوت باید از سلامت برخوردار باشند و این صیانت و 
سلامت رمز موفقیت مبارزه با فساد است. »برخورد بدون تبعیض با فساد« 
دومین توصیه رئیس دستگاه قضا به دست اندرکاران امر مبارزه با فساد 
اقتصادی بود و او تأکید کرد: در مبارزه با فساد نباید توجه داشت که فرد 
مفسد یا متخلف به چه کسی و کدام جریان و حزب وابسته است و مطلقا 

نباید این وابستگی ها در رسیدگی به پرونده اثرگذار باشد. 
  بستر فسادزا اصلاح شود

رئیس قوه قضائیه گفت: با فساد فساد گفتن مشکل حل نمی شود و 
آنچه اطمینان بخش است این است که مفسد و مجرم به کیفر عمل خود 
برسند و بستر فسادزا نیز اصلاح شود. مردم وقتی نسبت به روند مبارزه با 
فساد امیدوار می شوند که ساختارهای فسادزا اصلاح و با مجرمین برخورد 
شده و اموال به یغما رفته به بیت المال بازگردد. رئیسی ادامه داد: امروز 
بحمدا... بسیاری از قضات ما این ویژگی را دارند که علی رغم همه توصیه ها 

نفوذناپذیرند و فقط بر اساس حق و عدل می کنند و ما به وجود چنین 
همکارانی در دستگاه قضا افتخار می کنیم. او تأکید کرد: اگر بسترهای 
فسادزا به بسترهای فسادزدا تبدیل شوند می توان جلوی بسیاری از 
فسادها را گرفت و عقل هم حکم می کند که به پیشگیری توجه شود و راه 

پیشگیری از بروز فساد اصلاح بسترهای فسادزا است.
رئیس دستگاه قضا همچنین بر لزوم کاهش اطاله دادرسی تأکید کرد  زمان رسیدگی کوتاه تر شود

و گفت: برای آنکه زمان رسیدگی به پرونده کوتاه تر شود و ضریب دقت 
کار بالا برود بهتر است که در پرونده گزارش ها و اوراق اصلی زمینه شود تا 
حجم پرونده ها کمتر شود. رئیسی در خصوص قاچاق کالا نیز تأکید کرد: 
قاچاق به ویژه قاچاق سازمان یافته یکی از موانع تولید است و دستگاه های 
امنیتی و انتظامی باید در راستای حمایت از تولید به این موضوع توجه 
ویژه ای داشته باشند. او بر همین اساس به ضابطان قضایی و نهادهای 
امنیتی و انتظامی تأکید کرد: شبکه های قاچاق را شناسایی کرده و تحویل 

دستگاه های قضایی و دادگاه ها بدهند تا با قاطعیت با آنها برخورد شوند.
 دیپلماسی قضایی 

»دیپلماسی قضایی« از دیگر مسائل مورد اشاره رئیس دستگاه قضا بود و 
رئیسی، گفت: گاهی شاهدیم بررسی هویت شرکت های خارجی درگیر در 
پرونده های اقتصادی موجب اطاله دادرسی می شود. رئیس قوه قضائیه بر 
همین اساس گفت که باید یک خط ارتباطی روشن از طریق وزارت خارجه 
در بخش های حقوقی و قضایی برای همکاری با قضات ایجاد شود تا مباحث 
مرتبط با پرونده های شرکت های خارجی که هویت آن ها برای قاضی 
روشن نیست ایجاد شود. او همچنین بر لزوم فعال شدن سامانه های مورد 
نیاز دستگاه ها تأکید کرد و متذکر شد هرچه این سامانه ها فعال تر باشند 
موجب شفافیت بیشتر می شود و از تولید پرونده های قضایی پیشگیری 
می کند. سید ابراهیم رئیسی همچنین از دست اندرکاران مبارزه با فساد 
خواست که به گزارش های اصحاب رسانه و همچنین گزارش های مردمی 
درباره مفاسد توجه ویژه داشته باشند و تأکید کرد: بهترین تشویق برای 
کسانی که مفاسد را گزارش می دهند پیگیری گزارش ها و حمایت از 

آنهاست.

»آرمان ملی« از گسست میان اصلاح طلبان و سرمایه اجتماعی گزارش می کند:

اقناع افکارعمومی راهکار ترغیب مردم به انتخابات
   ابراهیم اصغرزاده: اصلاح طلبان تصمیم گرفته اند سمت مردم غَش کنند 

برای  جمهوری  ریاست  انتخابات  ثابت:  سهیل  ملی-  آرمان 
اصلاح طلبان از اهمیت ویژه ای برخوردار است چراکه آنها نمی خواهند 
پس از کلید بهارستان این بار کلید پاستور را هم در جیب جریان رقیب قرار 
دهند.  این در حالی است که آنها همچنان با دو مشکل رد صلاحیت ها و 
ریزش سرمایه اجتماعی مواجهند. گرچه به نظر می رسد که اگر اصلاح طلبان 
بتوانند مردم را با خود همراه کنند شاید بتوانند حتی کاندیدای  حداقلی 
خود را نیز صاحب کرسی کنند. ابراهیم اصغرزاده فعال سیاسی اصلاح  طلب 
می گوید:» تلاش ما این است که چهره جدیدتری از اصلاح طلبی به مردم 
نشان دهیم و نشان دهیم که این اصلاح طلبان تصمیم گرفته اند به سمت 
مردم غَش کنند و صدای بی صداها باشند. اینکه چقدر برای مردم باورپذیر 
باشد بستگی به این دارد که ما چه چهره هایی را مطرح کنیم و چه حرف هایی 

را بزنیم.«
 گفت و گو با مردم 

قاطبه اصلاح طلبان بر این باورند که اصلاحات باید مردم پذیر باشد و لذا 
خود را با مردم تعریف می کنند و همواره بر این امر تاکید دارند که حضور 
و حمایت مردم  از اصلاح طلبان می تواند آنها را  به کنش گری فعال در 
عرصه های مختلف جامعه به ویژه در عرصه سیاست امیدوارتر کند. هر چند 
که موید این گفته را نیز می توان در نگاهی به مقاطع انتخاباتی مختلف 
مشاهده کرد. از انتخابات خرداد ۷6  و رای ۲۰ میلیونی جامعه به خاتمی 
و تکرار آن در سال ۸۰ تا رای میلیونی به لیست امید در انتخابات مجلس 
دهم و رای ۲۴ میلیونی حسن روحانی در اردیبهشت ۹6 همه نشانگر تاثیر 
رای جامعه بر کنش گری اصلاح طلبان و حضور در قدرت بوده است. این 
در حالی است که چند سال است ارتباط میان جامعه و اصلاح طلبان با 
نوعی گپ و گسست روبه رو شده و جامعه دیگر نگاه سابق تغییر از صندوق 
رای با حمایت از کاندیدای اصلاح طلب را ندارد. از همین رو است که در 
انتخابات مجلس یازدهم بدنه رای اصلاح طلبان به کناری می نشیند و 
عدم حضورش در انتخابات موجبات رای آوری حداقلی نمایندگان جریان 
مقابل را فراهم می آورد. در این میان شاید بتوان مهم ترین عامل این 
گسست رابطه اصلاح طلبان با سرمایه اجتماعی خود را شرایط اقتصادی 
و عملکردهای بعضا ناموفق دولت دانست که باعث شده مردم امید سابق 
را به اصلاح طلبان نداشته باشند. البته برخی معتقدند که این تمام ماجرا 
نیست و اصلاح  طلبان می توانند در همین زمان باقی مانده تا انتخابات نیز 
با گفت و گوی صادقانه با مردم و ارائه برنامه های عملیاتی، اجرایی  و در 
نهایت معرفی کاندیدای رای آور و موج ساز مردم را با خود همراه کرده و با 

موفقیت از انتخابات بیرون بیایند. 

 طبقه متوسط دچار گسستگی شده است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص حضور در قدرت و اصلاحات 
ساختاری همزمان اظهار داشت:  اصلاح طلبی هنوز بالقوه دارای این ظرفیت 
است. ابراهیم اصغرزاده به خبرآنلاین گفت: در انتخابات  مهم بعد از انقلاب 
هم طبقه متوسط تاثیر گذاشته است منتهی اتفاقی که الان رخ داده بخاطر 
وضعیت معیشتی مردم، طبقه متوسط که پایگاه اصلی و بدنه اصلاح طلبی بوده 
دچار یک نوع گسست شده است. وی در خصوص مرز بین اصلاح طلبی و قدرت 
بیان کرد:  اصلاح طلبی ذات نیست ولی یک روش است. روش این است که برای 
اصلاحات از بالا باید آغاز کنیم. اصلاحات از پایین یعنی شورش، خیابان رفتن، 
مقاومت مدنی، اصلاحات از بالا یعنی کرسی بگیریم و در انتخابات شرکت 
کنیم و در قدرت سهمی داشته باشیم و از بالا فشار بیاوریم و همیشه در همه 
جای دنیا گذار به شرایط دموکراتیک تر بر اساس اصلاحات از بالا صورت گرفته 
است. دبیر کل انجمن اسلامی مهندسان افزود: به هر حال حرف عده ای از 
اصلاح طلبان هم به صورت جدی این است که اگر هاشمی رفسنجانی در قدرت 
نبود، امکان تحولات وجود نداشت و اعضای کارگزاران، یکی از حرف هایشان 
این است که می گویند نقطه اتکا باید در حکومت باشد، الان هم دنبال کسی 
می گردند که به جای هاشمی رفسنجانی جای پایی داشته باشد که بتواند با 
حکومت گفت و گو کند. وی در خصوص جبهه اصلاح طلبان اظهار کرد: نهاد 
اجماع ساز تا حدودی ادامه دهنده رویه های گذشته است، اینکه ما چگونه 
می توانیم بین جبهه اصلاحات وحدت ایجاد کنیم ولی این وحدت آفرینی 
اگر منجر به این باشد که چهره اصلاح طلبی به سمت اصلاح طلبی محافظه 
کار برود، ما در حقیقت شکست را تجربه می کنیم یعنی همان اتفاقاتی که 
در فراکسیون امید افتاد، بنابراین تلاش ما این است که چهره جدیدتری از 
اصلاح طلبی به مردم نشان دهیم و نشان دهیم که این اصلاح طلبان تصمیم 
گرفته اند به سمت مردم غَش کنند و صدای بی صداها باشند. وی ادامه داد: 
اینکه چقدر برای مردم باورپذیر باشد بستگی به این دارد که ما چه چهره هایی 
را مطرح کنیم و چه حرف هایی را بزنیم. به هر حال مردم باید گاهی ما را باور 
کنند وگرنه اگر آنها ما را باور نکنند و سرمایه اجتماعی ما در همین حالت 
حداقلی باشد نه تنها قدرت چانه زنی نداریم چه بسا ساده ترین کاندیداهای ما 
را هم قبول نخواهند کرد. اصغرزاده در خصوص چگونگی به میدان آوردن قشر 
خاکستری اذعان کرد: این نکته مهمی است، چون مسائل بخش مهمی از قشر 
خاکستری مسائل معیشتی است و می دانیم وضعیت اقتصادی جامعه فوق 
العاده آشفته است و باعث بی آیندگی شده،  بسیار از خانواده ها نگران هستند 
و از آینده می ترسند و نرخ ازدواج پایین آمده است و همه اینها علایمی است 

که نشان می دهد چقدر نگاهشان نسبت به آینده تاریک است.


